

Zeppelin Universität

Department of Political and Social Sciences

Chair of International Relations

Dr Nele Kortendiek

Bachelor Thesis

The Cost of Heritage

Implementing UN-Habitat's Project on Post-Disaster Reconstruction in Bungmati, Nepal

Author:	Tabea Deborah Zimmermann
Matriculation Number:	15202531
Bachelor:	Politics, Administration and International Relations
Semester:	Spring Semester 2020
Supervisor:	Dr Nele Kortendiek
Date of Submission:	04 th of June 2020

Abstract

The heritage settlement Bungmati, Nepal, was heavily damaged by the earthquake in 2015. To foster the community's livelihood, UN-Habitat is implementing a community-based program to support sustainable tourism and green growth in cooperation with local NGOs, and governmental authorities. One program component focuses on heritage conservation in post-disaster reconstruction and fosters the implementation of building by-laws for heritage conservation by private households. This inductive ethnographic case study bases on the observation that this project is not fully implemented by private households and thence focuses on the following research question: "Why is UN-Habitat's project on heritage reconstruction only partially implemented by households in Bungmati during post-disaster reconstruction?" Drawing from grounded theory and data collected using interviews and participant observation, this study aims at, first, identifying reasons for this partial implementation and second, formulating recommendations for future international development programs in complex post-disaster reconstruction environments. The results disclose complex interdependencies between challenges in implementation. They illustrate the tension between housing and social resilience, the tension between illegality and legitimacy of non-implementation, as well as limits of accountability of development programs. It concludes by proposing soft implementation instruments for future project designs in international cooperation in post-disaster contexts.

Zusammenfassung

Bungmati ist ein nepalesisches "heritage settlement", das von dem Erdbeben 2015 schwer getroffen wurde. Um die Lebensbedingungen der lokalen Bevölkerung zu verbessern, führt UN-Habitat, in Kooperation mit der lokalen Regierung und NGOs, ein „community-based“ Programm durch, das nachhaltigen Tourismus und grünes Wachstum fördern soll. Ein Teilprojekt fokussiert dabei auf den Wiederaufbau von Privathäusern als Kulturerbe (heritage), wofür Baugesetze (building by-laws) implementiert werden sollen. Beobachtungen zeigen, dass diese Baugesetze jedoch oft nicht eingehalten werden. Diese induktive ethnographische Fallstudie beschäftigt sich daher mit der Forschungsfrage: „Why is UN-Habitat's Project on heritage reconstruction only partially being implemented by households in Bungmati during post-disaster reconstruction?“ Diese Studie bedient sich Ansätzen der Grounded Theory sowie der Felddaten aus Interviews und partizipativer Observation, um einerseits Gründe für die Nichtimplementierung zu identifizieren, und andererseits Handlungsempfehlungen für künftige internationale Entwicklungsprojekte abzuleiten, die in komplexen post-Katastrophenumfeldern operieren. Die Ergebnisse legen komplexe Interdependenzen zwischen Problemen der Projektimplementierung offen. Sie verdeutlichen das Spannungsgefüge zwischen „housing and social resilience“, sowie zwischen der Illegalität und Legitimität der Nichtimplementierung. Außerdem diskutiert sie die Grenzen der Rechenschaftspflicht internationaler Entwicklungsprogramme aus verschiedenen Perspektiven. Die Studie schließt mit einem Plädoyer für „weiche“ Implementierungsinstrumente für künftige Projektdesigns in der internationalen Zusammenarbeit.